
    امير راقب:
اسرائيل با خشونت كور در  غزه، توليد »فشار« 
مي كند. اما ايران با ترسيم خطوط قرمز مؤثر 
در حال توليد »نيرو« است. در ميدان سياست، 
فشار، وضعيت را »فاقد راه حل« نشان مي دهد 
تا ابتكار عمل را از ديگر طرف ها سلب كند، اما 
نيرو »راه حل« مي سازد. سياست را صاحبان 

ابتكار و راه حل پيش مي برند. 
  احمد روستايي:

ظالم هاي عالم مي دانند كه ايران در حمايت 
از مظلوم تعارف ن��دارد. كار ظلم اگر ادامه 
پيدا كند، سرنوشت اس��رائيل هم همانند 
سرنوشت ش��رارت هاي داعش در سوريه 
خواهد شد. گفته رهبر معظم انقلاب جدي 

است و امريكايي ها اين را خوب مي دانند. 
  مهدي محمدي:

مصاحبه آق��اي حس��ين اميرعبداللهيان 
دربرگيرنده همه آن چيزهايي بود كه اسرائيل 

و امريكا براي تصحيح محاسبات خود به آن 
نياز دارند. خطوط قرمز وقتي رسمي و علني 

مي شوند، ديگر عبورناپذيرند. 
  نويد مستفيضي:

اميرعبداللهيان خيلي تميز هم نفاق امريكا 
در مسئله فلسطين رو برملا كرد و حمايت 
همه جانبه از اسرائيل در كشتار فلسطيني ها و 
ژست صلح طلبي شون رو در هم كوبيد و هم با 
اقتدار امريكا رو تهديد به گشايش جبهه هاي 
جديد كرد و مهم تر از رژيم جعلي اس��رائيل 

Gazagenocide# .حساب نكرد
  كاربري با نام »تيردخت«:

امشب)دوشنبه ش��ب(  اميرعبداللهيان به 
اس��قاطيل فهماند ك��ه كاس��ه و كوزه تون 
رو جم��ع كنين، وگرن��ه زلزل��ه بدتري در 

انتظارتون هست. 
  محسن زمان پور:

جنايت رژيم صهيونيستي ادامه پيدا كند، 

كسي نمي تواند جلوي مسلمانان و نيروهاي 
مقاومت را بگيرد. پرچم بالاست. 

  معصومه سلطاني:
ما نمي توانيم نس��بت به جنايت بي تفاوت 
باشيم، همين يك جمله از اميرعبداللهيان 
بس بود ك��ه اس��رائيل حس��اب كار بياد 

دستش. 
  زينب ماسو:

قطعاً نمي تونيم نسبت به جنايات در منطقه 
بي تفاوت باشيم، پس هر احتمالي متصور 
اس��ت! چون امنيت ملي اي��ران و منطقه 
مهمه، حيوان كودك ك��ش منتظر عواقب 
بدتر از حقارت هاي اين چند روزت باش... 

  الف. ميرزايي:
حضرت عب��اس)ع( وقتي مي خواس��ت از 
امام حسين)ع( اذن ميدان بگيره، به ايشان 
فرمود: »  لقد ضاق صدري« يعني سينه ام 
تنگ ش��ده و طاقت ندارم، آقا به درس��تي 

گفتن، مقاومت داره بي قرار ميش��ه، همه 
آزادي خواهان جهان بي قرار اين ميدانند، 
من از فرمانده��ان مقاوم��ت مطالبه اذن 
ميدان دارم. بتازيد بر اين دشمن خونخوار. 

  كيان مهزاد:
همراهي مواضع وزير امورخارجه كشورمان 
با رهب��ر معظم انق��لاب نش��انه خوبي بر 
سياست واحد در حوزه امورخارجه است؛ 
چيزي كه متأسفانه در دولت های يازدهم 
و دوازده��م كمتر ش��اهد آن بودي��م. اين 
همراهي قطعاً موجب اقتدار و س��ربلندي 

ايران و گشايش هاي خارجي خواهد بود. 
  حسين عليمردي:

صهيونيست ها خوب حس��اب دست شان 
اس��ت كه وقتي آيت الله خامنه اي چيزي 
مي گويند، بايد ماست ها را كيسه كنند! اين 
شكس��ت ترميم ناپذير مي تواند به نابودي 

تمام صهيونيست ها بينجامد، ان شاءالله. 

ايران در مقابله با ظلم تعارف ندارد
واكنش كاربران شبكه هاي اجتماعي به مواضع جديد ايران در خصوص جنايات رژيم صهيونيستي

روز گذشته رهبر معظم انقلاب در ديدار با نخبگان با اشاره به تحولات اخير در سرزمين هاي 
اش�غالي فرمودند: »اگر جنايت رژيم صهيونيس�تي ادامه پيدا كند، كسي نمي تواند جلوي 
مسلمانان و نيروهاي مقاومت را بگيرد. اين را بدانند! توقع نكنند كساني كه مي گويند نگذاريد 
فلان گروه، فلان كار را بكند. اين يك واقعيت است.« دوشنبه شب گذشته نيز وزير امور خارجه 

كشورمان در گزارش سفر به برخي كشورهاي منطقه اعلام داشت كه در صورت تداوم جنايات 
رژيم صهيونيستي و دامنه دارشدن آن امكان گشايش جبهه هاي جديد عليه رژيم صهيونيستي 
اجتناب ناپذير است. كاربران اين گفته ها را ترسيم خطوط قرمز جديد دانستند كه بر ادامه 
تحولات منطقه تأثيرگذار اس�ت. در ادامه بخش هايي از واكنش هاي آنها را مرور كرده ايم. 

اين صفحه پيام ه�ا،  متن ها، عكس نوش�ت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر شده در فضاي مجازي را بازنشر می دهد. تلاش بر اين 
اس�ت كه ديدگاه ها و نظرات كاربران انديش�مند ش�بكه های 

اجتماعی در عرصه مكتوب هم ديده شود.

    تصویر منتخب

       وقتي سايه  خدا هميشه روي سرته 
| كاربري با نام »سايه روشن«

مقدمه تأثير عمل بر جان آدمي
آيت الله محمدباقر تحريري:

داش��تن انگيزه    خوب در اعمال، نشان  دهنده   همت بلند انسان و 
سلامت روح و جان اوس��ت. در اين صورت عمل، تأثير مثبت و 
مطلوبى بر جان او مى  گذارد، البته عكس آن نيز صادق اس��ت و 
كارهايى كه قصد قربت در صحت آن شرط است، مانند عبادت ها، 
اگر برای غير خدا ولو در بخشي از عمل انجام شود، باطل است و اگر 

انسان آن را به قصد قربت، اعاده يا قضا نكند، مؤاخذه مى  شود. 
اخلاص مراتبى دارد و ب��رای هر مرتبه  ای اثر ويژه  ای اس��ت كه 
عمل را از ناخالصى  ه��ا دور مى  گرداند، فراگيری علم يا تعليم آن 
به ديگران نيز از تقدس خاصى نزد عاقلان و دين مقدس اسلام و 
ائمه)ع( برخوردار است، زيرا مقدمه   خوب و لازمى برای رسيدن 

به هدف نهايى از خلقت است. 
چون عالم، مورد توجه ديگران است و به جهات گوناگون جايگاه 
ويژه ای ن��زد مردم دارد، در مع��رض آفت ريا ق��رار مى  گيرد. ريا 
نشانه هايى دارد كه روايات آنها را مشخص كرده  اند. طالبان علوم، 
به ويژه علوم دينى بايد به آنها دقت كنن��د تا از زحمات معنوی 
خود و تحمل رنج  ها و گاهى بى  مهری  های جاهلان و هواپرستان، 

»استفاده   مطلوب دنيايى و آخرتى« كنند. 
منبع: كانال نشر بيانات استاد تحريري برگرفته از كتاب گام هاي 

آغازين سلوك

   آیينه نفس

سن ذهني چيست و چرا معمولاً از سن واقعي مان كمتر است؟

محمد كشوري در توئيتي نوشت: به فلسطيني ها اجازه تشكيل ارتش رسمي نميدن و در 
نتيجه در اين 70سال هر كس كه براي دفاع از سرزمين اشغال شده، دست به اسلحه ببره 
رو ميگن شبه نظامي و تروريست، اما نظاميان خود رژيم اسرائيل هر غلطي بكنن تروريست 

نيستن، چون نيروي رسمي نظامي ان! اين معادله كجاش عادلانه است؟!

مهدي جهان تيغ در توئيتي نوش��ت: اين روزها اميرعبداللهي��ان، ديپلماتي فعال در محور 
مقاومت، صريح و شفاف است و از گزينه هاي پش��يمان كننده و تغييردهنده نقشه كنوني 
سرزمين هاي اشغالي روي ميز مقاومت سخن مي گويد. ايران در ميدان جنگ حضور مستقيم 
ندارد، ولي در استفاده از ديپلماسي براي تعيين طرف پيروز جنگ دقيقاً وسط ميدان است.

كانال تلگرام��ي »ترجمان« به اش��تراك 
گذاشت: اگر از ما بپرسند قدمان چقدر است 
يا فرم بيني و موهاي مان چطور است، بعيد 
است تصوري غير از آنچه در واقعيت است 
داشته باش��يم، اما وقتي پاي سن و سال به 
ميان مي آيد، قضيه جور ديگري مي شود و 
اغلب سن ذهني مان كمتر از سن واقعي مان 
مي ش��ود. در تحقيقي كه در س��ال۲00۶ 
انجام ش��ده است، پژوهش��گران دريافتند 
بزرگس��الان بالاي ۴0س��ال خودشان را 
به  طور متوس��ط ۲0درصد جوان تر از سن 
واقعي شان مي دانند. اين ميل به جواني از 

كجا مي آيد و آيا اصلًا چيز خوبي است؟
به نظر مي    رسد تشخيص موقعيت مان در 
زمان براي ما بس��يار دش��وار است. خيلي  
از آدم هايي كه سن و سالي از آنها گذشته 
اس��ت، مي گويند وقتي در آينه خودشان 
را مي بينند، به جاي اينكه غمگين ش��وند 

»تعجب« مي كنند. 
برخ��ي از دانش��منداني ك��ه در رش��ته 
»پيري شناس��ي« كار مي كنند، مطالعاتي 
را در اين زمينه انجام داده اند. دو پژوهشگر 
دانمارك��ي از ه��زارو۴70 نفر پرس��يدند 
كه خودش��ان را از نظر ذهني چند س��اله 
مي دانند و طبق انتظار فهميدند بس��ياري 
از مردم خودشان را بس��يار جوان تر از سن 
واقعي مي دانند. آنها در اين تحقيق به اين 
نتيجه رسيدند كه »جوان    تردانستن خود 

نوعي خوش    بيني اس��ت، نه انكار واقعيت. 
جوان    تردانس��تن خود يعني ما س��ال    هاي 
پرثمر بس��ياري پيش رو داريم و آينده پر 
از بن بس��ت هاي ملال آور و پر از بيماري و 

كسالت نيست.«
گاهي از نظر ذهني در يك سن خاص ثابت 
مي مانيم. مقاله رابين و برنتسن مي گويد: 
رخدادهاي��ي خاص، به    وي��ژه مصيبت    ها و 
فجايع، محور حافظه ما هس��تند، بنابراين 
ممكن است در آن سني كه روح مان آسيب 

ديده، قفل    شويم. 
حالت هاي ديگري هم ب��راي اين وضعيت 
متصور است. براي مثال، ريچارد پريموس، 
استاد ۵۳س��اله حقوق، فكر مي كرد »۳۵ 

ساله« اس��ت. چون در اين س��ن توانسته 
بود برای پرس��ش هاي اساسي زندگي اش 
پاسخ هايي بيابد كه همچنان كارآمد بودند. 
نمونه جالب تر، س��ؤالي بود ك��ه متكلمان 
مسيحي در قرون وسطي مطرح كرده بودند: 
»آدم ها در بهشت چندساله  اند؟« اغلب آنها 
به اين نتيجه رسيده بودند كه »۳۳« ساله. 
علي الظاهر زيرا مسيح در ۳۳سالگي عروج 
كرد، اما ش��ايد دلايل ديگري هم داش��ته 
باش��د كه فكر كنيم در بهشت سي وچند 

ساله خواهيم بود. 
در واقع، آدم هاي خيلي زيادي در سال هاي 
دهه های۴0 و ۵0س��الگي خ��ود، خود را 
حدوداً ۳۵س��اله در نظر مي گيرند، زيرا در 

اين س��ن نه بيش از حد جوانيم، نه پير به 
شمار مي آييم. 

جوان تر تص��ور كردن خودم��ان، احتمالاً 
پيامدهاي مثبتي براي س��لامت جسمي 
و رواني م��ان ه��م دارد. بكا ليواي، اس��تاد 
روان شناسي دانش��گاه ييل، وقتي به ژاپن 
س��فر كرده بود، اين نكت��ه را خيلي خوب 
متوجه شد. او ژاپني هاي بسياري را مي ديد 
كه در 7۵سالگي در كلاس موسيقي ثبت نام 
مي كنند تا گيت��ار الكتري��ك بياموزند يا 
۸0 س��اله هايي را مي ديد كه در پارك ها با 
وزنه ورزش مي كنند. او در كتابي كه در اين 
باره نوشت، مي گويد: »حس پايدار عامليت 
و ارزشمنددانستن خود« كه با جواني گره 
خورده است، مي تواند واقعاً عوارض پيري را 

به تعويق بيندازد. 
رابي��ن و برنتس��ن در كار پژوهش��ي خود 
در زمين��ه س��ن ذهن��ي، دريافتن��د زير 
۲۵ س��اله ها معمولاً خودشان را بزرگ تر از 
سن واقعي شان مي دانند و بالاي ۴0 ساله ها 
خودشان را جوان تر محسوب مي كنند. نظر 

شما چيست؟
آنچ��ه خوانديد م��روري كوت��اه بر مطلب 
»چرا اغلب تصور مي كنيم جوان    تر از سن 
واقعي مان هستيم؟« نوشته جنيفر سينيور 
اس��ت و مينا قاجارگ��ر آن را ترجمه كرده 
است. براي خواندن نسخه كامل اين مطلب 

به وب سايت ترجمان سر بزنيد. 

اين معادله كجاش عادلانه است؟! ايران در جبهه ديپلماسي وسط ميدان است

 سخن استاد مطهري با ايرانيان بي انصاف 
در قضيه فلسطين در دهه۱۳۵۰

كانال رسمي »بنياد شهيد مطهري« 
در ايتا بخشي از بيانات استاد شهيد 
مرتضي مطهري را به استناد كتاب 
»آشنايي با قرآن، ج۳، ص۱۹7« به 
اش��تراك گذاش��ت. اس��تاد شهيد 
مي فرماين��د: ب��ه ان��دازه اي كه ما 
مس��لمين خودمان علي��ه يكديگر 
فعاليت مي كنيم، دشمنان ما عليه ما 
فعاليت نمي كنند. چندي پيش ديدم يك آقاي محترمي اظه��ار ناراحتي مي كرد كه فلان 
شخص گفته است هيچ فرق نمي كند كه فلسطيني ها اس��رائيلي ها را بكشند يا اسرائيلي ها 

فلسطيني ها را بكشند!
از يك طرف قرآن مي گويد: »وَالَّذينَ كفَروا بعَْضُهُمْ اوْليِاءُ بعَْضٍ الاّا تفَْعَلوهُ تكَنْ فتِْنَةٌ فيِ الْارْضِ وَ 
فَسادٌ كبيرٌ« ]و آنان كه كافرند، دوستان و ياران يكديگرند و اگر شما فرمان پيوند )با اهل ايمان 
و قطع رابطه با كافران( را به اجرا نگذاريد، فتنه و فسادي بزرگ در زمين پيدا خواهد شد.[ از 
الخِْصام« مسلمين است- يعني مسلمين دشمني  طرف ديگر ما مي گوييم اسرائيل كه »الدَُّ
عنودتر و خطرناك تر از اسرائيلي ها ندارند- هيچ فرق نمي كند كه آنها فلسطيني ها را بكشند 

يا فلسطيني ها آنها را! بعد هم مي خواهيم يك ملت سعادتمند باشيم. 
من با شنيدن اين حرف ياد آن حديث افتادم. حديث معروفي است در تفسير امام عسكري)ع( 
و از قديم يادم هست. ايشان راجع به بعضي از آنهايي كه نام شان علماست و در آخرالزمان پيدا 
مي شوند، مي فرمايند: »هُمْ اضَرُّ عَلي  ضُعَفاءِ شيعَتِنا مِنْ جَيشِ يزيدَ عَليَ الحُْسَينِ بنِ عَليِ عَليَهِ 
لامُ وَ اصْحابهِِ «، يعني ضرر اينها بر امت اس��لام از لشكر يزيد بر حسين بن علي)ع( بيشتر  السَّ
است. واقعاً هم همين طور اس��ت. آدمي كه اين فكر را در ميان مردم تبليغ بكند، ضررش بر 

اسلام از لشكر يزيد بر امام حسين)ع( كمتر نيست. 

سينما و اسطوره
احسان خسروجردي در كانال شخصي 
خود در پيام رسان ايتا نوشت: سينما 
علاوه بر به تصوير كشيدن واقعيت ها، 
آس��يب ها و ضعف ها، س��ياهي ها و 
قوت ها، رؤياهاي بش��ر را نيز نش��ان 
مي دهد. رؤياها، خيال ه��ا، آرزوها و 
انديش��ه ها، پايان رنج ها و رسيدن به 
ناكجاآباد دوست داش��تني، بهش��ت 
زميني، اتوپياي )مدينه فاضله ( دس��ت نيافتني، مانند چله اي در كمان سينماست كه بر پرده  
تصوير و چشم انسان مي نشيند و لذت، شادي و سكر مي آفريند و از همين جاست كه سينما و 
اسطوره به هم مي رسند. اسطوره، چهره و پرده  نمادين آرزوهاي بزرگ بشري است كه دوست 
داشته و دارد به آنها برسد. اسطوره هاي قدرت، عدالت، زيبايي و دانش اينچنين براي بشر جاودانه 
شده اند. سينما قدرت اين را دارد كه اسطوره هاي زندگي مادي و فرامادي بشر را به تصوير كشد 
و انسان ها آرامش و هويت يابند. بشر خسته معاصر حداقل دلخوش باشد كه در خيالاتش و در 
پرده اوهامش كمي شيريني قدرت، صداقت، حقيقت و عدالت را مي چشد و مي بيند. قهرمانان 
اس��طوره اي به همين خاطر براي وي دوس��ت داش��تني اند، چون هم او را آرام مي كنند و هم 
خواس��ته ها و زخم هاي فطري اش را كمي برآورده كرده و التيام مي بخش��ند. س��ينما، چهره  
اسطوره اي- فرهنگي هر ملتي را نشان مي دهد و به تعبيري، سينما خود تصوير كلاني از هويت 
اسطوره اي هر جامعه اي است. سينماي ايران، از بعد اسطوره اي- فرهنگي قابل بررسي فراوان 
است. يك نمونه اش، قهرمانان فيلم فارسي قبل از انقلاب هستند، همچون فردين كه مي خواست 
اسطوره  قدرت، پاكي، صداقت و عدالت خواهي باشد كه در آن زمان از بعد عرفاني در تصوف و 

لوطي منشي و از بعد اجتماعي در جوانان با معرفت جنوب شهري خود را بازتوليد كرده بود!

اگر هر روز در زندگي جديد چشم باز مي كرديم
كانال تلگرامي »هش��ت بهش��ت« 
نوش��ت: فردي را فرض كنيد كه هر 
روز صبح در زندگي جديدي چشم 
باز مي كند. گاهي كارمندي معمولي 
كه از خ��واب بلند مي ش��ود و نان و 
پنيري مي خورد و سوئيچ پرايدش را 
برمي دارد و س��ر كار مي رود و گاهي 
ف��ردي ثروتمند ك��ه خدمتكارش 
سيني صبحانه اشرافي اش را به اتاقش مي آورد و او پس از خوردن به اين فكر مي كند كه سوئيچ 
كدام ماشين لوكسش را بردارد؟ گاهي هم در كپرهاي فرسوده حاشيه چابهار از شدت گرماي 
طاقت فرسا از خواب بيدار مي شود. او مي داند كه مالك هيچ چيز نيست؛ نه مالك آن ثروت  و 
نه مالك آن چادر پاره و چند كاسه و بشقاب، هر چه هست امانتي كوتاه مدت در دست اوست 
براي گذراندن »تنها« يك روز. وقتي كه سوار ماشين گران قيمتش است، مي داند كه فردا آن 
را ندارد و وقتي در سرما مش��غول كارگري اس��ت، مي داند كه فردا مالك اين كفش سوراخ 

پلاستيكي هم نيست. از ثروتش لذت مي برد و فقرش هم او را از پاي درنمي آورد. 
يك انسان خودساخته نگاهش به دارايي هايش مانند آن انسان فرضي است. او خدا را مالك 
همه چيز مي داند كه بخشي از دارايي اش را تا مدتي معين به امانت نزد او سپرده است. اين نوع 

نگاه به اموال و مالكيت آنها چند حسن دارد: 
۱( كمك به نيازمندان را براي او ساده مي كند.

۲( دلبستگي او به ثروت و دارايي اش را كم مي كند.
۳( از دست دادن دارايي ها او را به يأس و نااميدي مبتلا نمي كند.

۴( براي حفظ و افزايش روزي خود به خدا توكل مي كند و از ديگران مستغني است)عزت نفس 
پيدا مي كند(. 

۵( از وضع زندگي خود راضي است و از شرايط فعلي خود لذت مي برد. 
۶( به واسطه اموال خود به ديگران فخر نمي فروشد.

7( تمام هم و غم و وقت و انرژي خود را در جهت گسترش ثروت قرار نمي دهد و ساير جنبه هاي 
زندگي را نيز توسعه خواهد داد. 

گاهي خود را به جاي آن آدم فرضي قرار دهيم و آن گونه به دارايي هاي خود نگاه كنيم. 

كاش بچه ها نمي مردند
كاربري با نام »آتي«: كاش بچه ها نمي مردند، كاش براي مدتي كوتاه 
به آس��مان مي رفتند و آنگاه كه جنگ تمام شد، س��لامت به خانه باز 
مي گش��تند  و وقتي پدر و مادرش��ان مي پرس��يدند كجا رفته بوديد، 

مي گفتند رفته بوديم با ابرها بازي كنيم. »غسان كنفاني« 

اتفاقي مبارك در توليد دانش بنيان
علي فرحزادي در توئيتي نوش��ت: اتفاق خوبي كه اخي��راً در موضوع 
دانش بنيان افتاد، شكل گيري هسته هاي جديد با هدف هوشمندسازي 
منسوجات به كمك نانو و بيوتكنولوژي بود. نمونه آن توليد لباس هاي 
تب نماي هوشمند در داخل اس��ت كه بازار خوبي براي صادرات دارد. 
رتبه۴ نانو در جهان هستيم و رهبري بر ضرورت سرمايه گذاري در نانو 

تأكيد داشته اند. 

موازنه قوا در غرب آسيا تغيير كرده است
اميرعلي ابوالفتح در توئيتي نوشت: تا چند هفته پيش، امريكايي ها و 
اسرائيلي ها به طور تلويحي يا صريح ايران را به حمله تهديد مي كردند، 
اما بعد از عمليات طوفان الاقصي، امريكايي ها و اس��رائيلي ها تلويحي 
و صريح از ايران مي خواهند حمله نكند. جاي��گاه ايران و موازنه قوا در 

منطقه غرب آسيا تغيير كرده است.

 3 اتفاق ساده اما مهم 
براي ايجاد انگيزش در كاركنان

كانال تلگرامي »مديريت منابع انس��اني« نوش��ت: براي آنكه علاقه و 
شيفتگي ای را كه كاركنان در ابتداي شروع كار خود دارند، حفظ كنيم، 
مديريت بايد سه هدفي را كه عده زيادي از كاركنان در كار خود در پي 

آن هستند، بفهمد و سپس آنها را برآورده كند. اين اهداف عبارتند از:
۱( برابري: در مسائلي مثل دستمزد، مزايا و امنيت شغلي با پرسنل به 

طور عادلانه و برابر رفتار شود. 
۲( موفقيت: احساس افتخار كردن از شغل و از كارفرما. 

۳( همراهي و رفاقت: داشتن روابط خوب و پربار با همكاران.
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